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نبیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:خروجیکافادرجامملتهانمایانمیشود

برای شهریور در حال مذاکره با دو تیم در شأن نام ایران هستیم
مهدی محمدنبی در گفت و گو با خبرنگار »فرهیختگان« درباره حضور تیم ملی در تورنمنت کافا و قهرمانی تیم ملی ایران در 

این رقابت ها گفت: »این بازی ها در تقویم کافا و کنفدراسیون فوتبال آسیا ثبت شده و حضور تیم ملی ایران در این رقابت ها 

به ویژه در دیدار فینال از سوی کادرفنی بسیار مثبت ارزیابی شده و این ضرورت وجود داشت که با فضای مسابقات رسمی، 

تیم ملی خودش را از حالا آماده کند و ان شاءالله خروجی آن را در جام ملت های آسیا شاهد خواهیم بود.« وی ادامه داد: »به 

هر جهت ما امسال تقویم فشرده ای داریم و علاوه بر دیدارهای تدارکاتی که در شهریور ماه و تورنمنت اردن که در مهرماه برگزار 

می شـــود، رقابت های مقدماتی جام جهانی 2026 را هم در پیش داریم و اساســـا این رویدادها و حضور در مسابقات رسمی 

نیازمند آن بود که کادرفنی در مسابقاتی که در کافا برگزار شد تیمش را هماهنگ کرده و با برنامه ریزی به میدان بفرستد.« 

نایب رئیس فدراسیون فوتبال یادآور شد: »خروجی این رقابت ها علاوه بر اینکه منجر به قهرمانی تیم ملی ایران در نخستین 

دوره آن شد، به لحاظ فنی هم بسیار مهم بود و دستاوردهای آن برای آینده در جام ملت های آسیا مثمرثمر خواهد بود.« نبی 

درباره اهمیت برگزاری این رقابت ها و همچنین میزبان بعدی این رقابت ها اظهار داشت: »این رقابت ها در هر صورت اهمیت 

خاص خودش را داشت تا جایی که با حضور مهمانان ویژه فوتبالی از کنفدراسیون فوتبال آسیا و فیفا برگزار شد. ضمن اینکه 

کمیته اجرایی این رقابت ها قرار اســـت تشـــکیل جلسه داده و میزبان دوره بعدی را مشخص کند.« مدیر تیم ملی درباره سایر 

برنامه های این تیم تا قبل از جام ملت های آسیا 2023 قطر اظهار داشت: »فعلا در گام اول دو دیدار تدارکاتی را در شهریور 

برگزار می کنیم که احتمالا این دیدارها  در تهران برگزار خواهد شد. به همین منظور در حال رایزنی و پیگیری هستیم تا برای 

برگزاری دو دیدار در این زمان به توافق برسیم. طبق برنامه ریزی کادرفنی به دنبال آن هستیم که بازی های دوستانه خوبی 

را برای تیم ملی تدارک ببینیم. با چند جایی صحبت شده و بعد از نهایی شدن اسامی این کشورها مشخص و اعلام خواهد 

شد. در تلاش هستیم تا تیم های خوبی را برای این دیدارها تدارک ببینیم.«

اردویفیفادیتیمملینشاندادقلعهنوییبایدتغییراتبزرگیدرایدهفنیوساختارتیمایجادکند

ژنرال گول جام را نخور
تورنمنت کافا برای تیم ملی فوتبال و امیر قلعه نویی اگرچه پایان خوشی داشت و درنهایت با کسب عنوان قهرمانی در این 

رقابت ها که -البته رقبای سختی هم در آنها نداشتیم- به پایان رسید، اما از طرف دیگر زنگ خطری جدی برای فوتبال ما 

به صدا درآمد تا متوجه شویم در جام ملت های آسیا با روندی که درپیش داریم، کار بسیار سختی پیش رو خواهیم داشت. 

تیم ما در فیفادی اخیر که در پایان فصل فوتبالی و همراه با خستگی بازیکنان از دیدارهای باشگاهی همراه بود، با تمام 

قوا و تقریبا با همه ســـتاره های خود به تورنمنتی رفت که به جز ازبکســـتان فینالیســـت که آنها هم جزء تیم های درجه یک 

آسیایی نیست، رقیب چندان مهمی نداشت. افغانستان و قرقیزستان عملا ازپیش باخته بودند و بیشتر به عنوان یک حریف 

تمرینی برای گلزنی ســـتاره های ما محســـوب می شدند. اما با این حال سه دیدار تیم ما در کافا حاوی نکاتی بود که نشان 

می دهد کادر فنی ایران و در راس آنها امیر قلعه نویی کار بسیار سختی برای موفقیت تیمش در جام ملت ها خواهد داشت.

یکی از نقاط ضعف تیم ما که در این تورنمنت به وضوح به چشم آمد و کارشناسان نیز به آن اذعان داشتند شکنندگی خط 

دفاعی بود، تا جایی که دروازه تیم ما برابر رقبایی چون افغانستان و قرقیزستان باز شد و برابر این دو تیم ضعیف نتوانستیم 

کلین شیت کنیم. البته اگرچه برابر ازبکستان گل نخوردیم اما دروازه تیم ما در چندین نوبت تهدید شد و اگر مهاجم حریف 

کمی دقت داشـــت توپ را به جای زدن به تیر دروازه به گل تبدیل می کرد. این عملکرد و در کنار آن آشـــفتگی تاکتیکی تیم 

در دیدار آخر برابر ازبکستان باعث شده بود تا میزبان در فینال ما را به خصوص در نیمه نخست تحت فشار زیادی قرار دهد و 

این در حالی بود که ما تقریبا همه ستاره های خود را در زمین داشتیم. وقتی در بین دو نیمه این دیدار وحید امیری به جای 

قایدی راهی زمین شد مشخص بود که سرمربی تیم ایران هم احتمالا همانند کی روش به این نتیجه رسیده که ستاره استقلال 

در دیدارهای ملی چندان کارساز نیست و باید دوباره به سراغ نفرات باتجربه برود. با این حال همانطور که در گزارش دیروز 

»فرهیختگان« نوشتیم، بالا بودن میانگین سنی تیم در مقایسه با سایر مدعیان قهرمانی در جام ملت ها می تواند پاشنه آشیل 

تیم ما باشد و اگر بخواهیم همچنان به همان مهره های ثابت و قدیمی که پا به سن هم گذاشته اند اتکا کنیم شاید دستاورد 

خاصی برایمان نداشته باشد. قلعه نویی اگر می خواهد تیمش در قطر 2023 موفق باشد باید موفقیت در این جام کم اهمیت 

را فراموش کرده و به سرعت به فکر رفع نقاط ضعف تیمش باشد که در این چند بازی عملکرد درخشانی از خود نشان نداد.
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تیم ملی کشـــورمان تورنمنت کافا را با قهرمانی به پایان رســـاند. در این رقابت ها 

ملی پوشـــان با تیم هایی چون افغانستان، قرقیزستان و ازبکستان مصاف داشته و 

توانستند با سه برد به ایران برگردند. در این میان ازبکستان تنها حریف تقریبا سخت 

تیم ملی بود که در این بازی هم نمایش کاملا معمولی ای را از تیم ملی دیدم. آن 

هم در شرایطی که تقریبا با همان ترکیب جام جهانی بازی های خود را پشست سر 

گذاشتیم. اینکه تورنمنت کافا چقدر به امیر قلعه نویی و کادرش کمک کرد را بهتر 

است کارشناســـان نظر بدهند. فرزاد آشوبی به عنوان یکی از کارشناسان فوتبال 

کشورمان عقیده دارد که این تورنمنت فقط به قلعه نویی کمک کرد تا تیمش را بهتر 

بشناسد، اما به تیم ملی کمکی نکرد تا برای جام ملت ها محک جدی بخورد و این 

فیفا دی را به راحتی از دســـت دادیم. آشوبی در گفت وگو با »فرهیختگان« سوالات 

مطرح شده را بی جواب نگذاشت که ماحصل آن را در ادامه می خوانید. 

 نمی توانیم به خودمان دروغ بگوییم
آشـــوبی در ابتدا درباره حضور تیم ملی با همه نفرات اصلی اش در تورنمنت کافا 

گفت: »قبل از هر چیز یک مساله را روشن کنم و اینکه ما باید واقع باشیم و قبول 

کنیم که همیشه در برنامه ریزی ها ضعیف عمل کرده و نتوانسته ایم برای تیم ملی در 

فیفا دی ها حریفان تدارکاتی مناسبی را پیدا کنیم. همیشه هم گفته ایم که حریفی 

پیدا نمی شود، در حالی که نباید خودمان را گول بزنیم. فدراسیون اگر واقعا دنبال 

حریف مناسب باشد از یک سال و حتی 6 ماه قبل برنامه ریزی آن را انجام می دهد. 

امـــا ما همین مدت زمان را هدر دادیم که ســـرمربی تیم ملی مان را معرفی کنیم. 

در حالی که وظیفه فدراسیون این است که برای یک سال آینده تیم ملی همه حریفان 

را مشخص کرده باشد. حتی اگر سرمربی تیم ملی مشخص نشده باشد. اینکه 6 

ماه صبر کنیم تا سرمربی تیم ملی مشخص شود و بعد براساس نظر او دنبال حریف 

تدارکاتی باشیم معلوم است که باید با همین تیم هایی مثل افغانستان، قرقیزستان 

و ازبکستان بازی کنیم. باید پذیرفت که در این مورد کوتاهی شده است و این روند 

هم همچنان ادامه خواهد داشـــت. فدراسیون اگر اهل برنامه ریزی و کار اصولی 

بود از الان دنبال این بود که برای سال آینده با چه حریفانی در فیفا دی بازی کنیم 

بدون اینکه نظر سرمربی پرسیده شود. خیلی از فدراسیون ها در سطح حرفه ای به 

همین شکل برنامه ریزی می کنند.« 

 می شد به لژیونرها استراحت داد
کارشناس فوتبال کشورمان در ادامه با تاکید بر اینکه تورنمنت کافا را زیادی جدی 

گرفتیم، یادآور شـــد: »واقعیت امر این اســـت که تا دو هفته قبل از این رقابت ها 

اصلا مشـــخص نبود که می خواهیم با چه تیمی راهی بازی ها شویم. درنهایت 

تصمیم گرفته شد با تمام قوا به این بازی ها برویم، درحالی که می شد با منتخب 

لیگ هم به بازی ها رفته و به لژیونرها استراحت دهیم. قطعا اگر خود لژیونرها هم 

می پرسیدیم آنها هم استراحت را بعد از یک سال سخت و فرسوده که جام جهانی 

هم درونش بود، ترجیح می دادند. به  هر صورت با تیمی اصلی به بازی ها رفتیم و 

حتی با افغانستان و قرقیزستان هم ترکیب اصلی را به میدان فرستادیم. به طور 

قطع چنین حریفانی و حتی ازبکستان نمی توانند ضعف های تیم ملی را نمایان 

کنند و شاید باید منتظر باشیم ضعف هایمان را در بازی با مدعیان در جام ملت ها 

ببینـــم. اتفاقی که در دوره قبل هم رخ داد و در بازی با ژاپن بود که فهمیدم چه 

در چنته داریم. الان هم همین رویه را در پیش گرفته ایم و یک فیفا دی مناســـب 

را با برنامه ریزی غلط از دســـت دادیم. برای فیفا دی بعدی هم برنامه مشخصی 

نداریم و دنبال این هستیم که با یک تیم خوب بازی کنیم، اما درنهایت هم اعلام 

می کنند تیمی پیدا نشد و مجبوریم با تیم های درجه دو و سه آسیا مصاف داشته 

باشـــیم. در هر صورت این تورنمنت فقط کمک کرد تا قلعه نویی تیمش را به طور 

کامل برای مدتی در اختیار داشته باشد و فکر نمی کنم او هم قبول داشته باشد 

که تیمش در این تورنمنت محک جدی خورد.« 

 ضعف های تاکتیکی 
وی در واکنش به این ســـوال که چرا نتوانســـتیم ازبکســـتان را در بازی فینال 

آن طور کـــه باید تحت فشـــار قرار دهیم و بازی کاملا معمولـــی ای را به نمایش 

گذاشـــتیم، خاطرنشان کرد: »اگرچه در بازی با ازبکستان ضعف های تاکتیکی 

مشهودی داشتیم اما نمی توان در این مقطع از سرمربی تیم ملی خرده گرفت. 

به هر حال او در شـــروع کار قرار دارد و نیاز به زمان بیشـــتری دارد تا تفکراتش را 

در تیم ملی پیاده کند. تا جام ملت ها قلعه نویی فرصت پیاده کردن تفکراتش را 

دارد و در این مسابقات باید عملکرد این مربی و تیمش را مورد ارزیابی قرار داد. 

فقط می تـــوان گفت که در جام ملت ها مدعیان قهرمانی یکی دو تیم نخواهند 

بود و قطعا 4، 5 تیم هســـتند برای قهرمانی وارد بازی ها شـــده و کار تیم ملی 

بسیار سخت خواهد بود.« 

 درمورد تیم امید قضاوت زود است
آشوبی راجع به عملکرد تیم امید در بازی های غرب آسیا نیز گفت: »تیم امید خیلی 

دیر تشکیل شد و به خاطر برنامه ریزی غلط فدراسیون زمان زیادی را از دست داد. 

در فاصله نزدیک به مسابقات غرب آسیا، رضا عنایتی را انتخاب و تعدادی بازیکن 

را نیز در اختیارش گذاشـــتند. در چنین شـــرایطی نمی شد انتظار داشت که تیم 

امید با کادر جدیدش نمایش بهتر از این داشته باشد. به طور حتم این تورنمنت به 

عنایتی و دستیارانش کمک زیادی کرد تا تیم خود را بهتر بشناسند. از این لحاظ 

این بازی ها برای تیم امید مناسب بود اما باید پذیرفت که رقبای ما خیلی زودتر از 

اینها برای رقابت های انتخابی المپیک برنامه ریزی داشته اند و از آنها طبعا عقب تر 

هستیم. باید امیدوار باشیم که تیم امید با داشته هایی که دارد بتواند دست به کار 

بزرگی زده و طلسم نرفتن به المپیک را بشکند.« 

 نکونام روزهای سختی در استقلال پیش رو دارد
آشـــوبی که سابقه بازی کردن در استقلال را در کارنامه فوتبالی خود دارد، حضور 

جواد نکونام در این تیم را مثبت ارزیابی کرده و اظهار داشـــت: »نکونام در شرایط 

ســـختی به استقلال آمده و انتظار از او هم خیلی زیاد است. فقط می توانم بگویم 

که امیدوارم نکونام بتواند خواسته های هواداران استقلال را برآورده سازد. توصیه ام 

نیز به نکونام این است در استقلال فلسفه کاری اش را تغییر دهد. تفکرات تاکتیکی 

او در فولاد که مدت زمان زیادی هم این تیم را در اختیار داشت با وجود مهره های 

خوب زیاد جواب نداد. در استقلال او بیشتر از هر زمان دیگری زیر ذره بین بوده و 

هواداران نیز انتظار یک فوتبال دلچسب و همراه با نتیجه از این مربی دارند. به هر 

حال اســـتقلال تیم بزرگی است و مهره های خوبی هم در اختیار دارد و این یعنی 

اینکه نکونام روزهای سختی در این تیم در انتظارش خواهد بود.« 

 دلیلی برای جدایی یحیی وجود نداشت 
آشوبی در خاتمه با اشاره به بازگشت یحیی گل محمدی به پرسپولیس نیز گفت: 

»اتفاقی که باید رخ می داد را شاهد بودیم. دلیلی برای جدایی یحیی وجود نداشت 

و فکر نمی کنم باشگاه پرسپولیس هم به مربی غیر از یحیی فکر می کرد. در شرایط 

فعلی باشگاه پرسپولیس باید به دنبال این باشد که تیم مورد نظر سرمربی را به بهترین 

شکل ببندد. مخصوصا اینکه پرسپولیس این فصل لیگ قهرمانان را در پیش رو دارد 

و با توجه به حضور ستارگان فوتبال دنیا در تیم های عربی لازم است که پرسپولیس 

هم به بهترین شکل برای این مسابقات تقویت شود.« 

فرزاد آشوبی در گفت وگو با »فرهیختگان«: تورنمنت کافا کمکی به تیم ملی نکرد

با این بازی ها نمی توانیم در جام ملت ها مدعی قهرمانی باشیم
 نکونام باید در استقلال تغییر فلسفه دهد            پرسپولیس برای آسیا نیاز به تقویت دارد

گزارش »فرهیختگان« از قهرمانی در تورنمنتی که جایزه مالی نداشت

توصیه های برانکو به قلعه نویی: ازبکستان را جدی بگیر
سرمربی تیم ملی کنعانی زادگان را توبیخ کرد

تیم ملی فوتبال ایران در حالی به عنوان قهرمانی تورنمنت کافا 

دســـت پیدا کرد که حضور پرقـــدرت و با تمامی نفرات در بین 

تیم های درجه سه آســـیایی در مرحله مقدماتی تا حد زیادی 

حواشی ایجاد کرده و باعث انتقادات فراوانی به کادرفنی شد. 

اما کســـب یک جام قهرمانی برای تیم ملی بعد از سال ها این 

خودباوری را در بین ملی پوشـــان ایجاد کرد که در ســـالی که 

قرار است جام ملت های آسیا برگزار شود، می توان با انسجام و 

اتحاد ملی و با یک برنامه ریزی درست و اصولی حتی به فتح جام 

قهرمانی قاره کهن بعد از حدود نیم قرن امیدوار بود. در جریان 

برگزاری این رقابت ها و به ویژه در دیدار فینال در برابر ازبکستان 

در این کشور، اتفاقات و حاشیه هایی رخ داد که مرور آنها خالی 

از لطف نیســـت. این دیدار با تک گل سردار آزمون و قهرمانی 

شاگردان قلعه نویی درنهایت به پایان رسید. 

 شوک به تیم ملی بعد از مصدومیت بیرو
تیـــم ملی در دیدار فینال رقابت های آســـیای میانه در حالی 

ازبکستان را شکست داد که در این دیدار هم مانند اولین بازی 

تیم ملی در جام جهانی در همان دقایق نخست، علیرضا بیرانوند 

دروازه بان تیم ملی کشورمان به خاطر شدت مصدومیت زمین 

بازی را ترک کرد و راهی بیمارستان شد. 

آخرین وضعیت این دروازه بان حکایت از شکســـتن فک او دارد 

و قرار اســـت بیرو به محض رسیدن به تهران مورد جراحی قرار 

گیرد. این در حالی اســـت که ایـــن دروازه بان در حالی بعد از 

دیدار با ازبکستان به اردوی تیم ملی بازگشت که به خاطر شدت 

شگستگی و درد فراوان حتی به سختی آب می نوشید و درنهایت 

فقط مقداری ســـوپ را با نی خورد. نکتـــه قابل توجه اینکه با 

مصدومیت بیرانوند به شـــکل قابل توجهی به ملی پوشان در 

زمین شوک وارد شده تا جایی که این موضوع تا دقایق زیادی از 

نیمه اول روی نمایش آنها تاثیرگذار بود و شاید به همین خاطر 

شـــاگردان قلعه نویی در نیمه اول عملکرد ضعیفی را از خود به 

نمایش گذاشتند. 

 کنعانی زادگان توبیخ شد
تیم ملی در حالی بازی مقابل ازبکستان را با پیروزی پشت سر 

گذاشت که در دقایق پایانی این دیدار حسین کنعانی زادگان، 

مدافع تیم ملی پس از دریافت کارت قرمز از داور مسابقه با رفتاری 

دور از شأن یک بازیکن ملی باعث شد تا دقایقی از این مسابقه با 

وقفه مواجه شده و بازی به سمت جنجال برود. کنعانی که بعد 

از اخراج از ترک زمین ممانعت کرد و باعث شد تا لحظات پایانی 

مســـابقه جنجالی شود، بعد از قهرمانی تیم ملی و با بازگشت 

ملی پوشان به هتل محل استقرار خود، مورد بازخواست جدی 

امیر قلعه نویی قرار گرفت و سرمربی تیم ملی با تذکر خود به مدافع 

جنجالی تیم ملی به نوعی او را به صورت شفاهی توبیخ کرد. 

 فینال کافا میهمان ویژه داشت
رقابت های قهرمانی آسیای مرکزی در حالی برگزار شد که شیخ 

حمد بن خلیفه، رئیس سابق فدراسیون فوتبال قطر و معاون فیفا 

از قاره آسیا در این رقابت ها حاضر شد و دیدار فینال را از نزدیک 

تماشا کرد. طبق شنیده ها شیخ حمد بن خلیفه از ازبکستان 

راهی مقر فیفا در زوریخ شد. 

 برانکو قبل از دیدار فینال به قلعه نویی 
چه گفت؟

قبل از دیدار تیم های ملی ایران و ازبکســـتان، برانکو سرمربی 

ســـابق تیم ملی و پرسپولیس که در حال حاضر سکان هدایت 

عمانی ها را برعهده دارد در اردوی تیم ملی حاضر شد و ضمن 

دیدار با ملی پوشان و کادرفنی تیم ملی دقایقی با آنها به گفت وگو 

پرداخـــت. در این دیدار صمیمانه برانکو، قلعه نویی را از قدرت 

ازبک هـــا آگاه و به وی ســـفارش کرد در دیدار فینال حتما این 

تیم را جدی گرفته و با آنالیز و شناخت دقیق به مصاف ازبک ها 

برود. سرمربی عمان به قلعه نویی یادآور شد این دیدار در خانه 

ازبکستان برگزار می شود و از آنجایی که آنها می خواهند جام را در 

خانه نگه دارند، کار تیم ملی بسیار سخت است. نکته قابل توجه 

اینکه تیم ملی عمان، تیم تحت هدایت برانکو در مرحله مقدماتی 

از ازبکستان شکست سختی را متحمل شده بود. 

 یک عنوان هم به تیم برانکو رسید!
تیـــم ملی فوتبال ایران در حالی عنوان قهرمانی کافا را به خود 

اختصاص داد که برخلاف تورنمنت های معتبر دنیا که معمولا 

با پاداش مالی برای تیم های قهرمان همراه است، این اتفاق در 

این رقابت ها رخ نداد و برگزار کنندگان این رقابت ها تنها به اهدای 

کاپ و مدال قهرمانی به تیم قهرمان بسنده کردند. نکته قابل 

توجه اینکه در پایان این رقابت ها، عنوان بهترین گلزن و بهترین 

بازیکن جام به مهدی طارمی رســـید. البته برای کسب عنوان 

بهترین بازیکن تورنمنت یک بازیکن افغانستانی نیز مورد توجه 

کمیتـــه برگزاری رقابت ها قرار گرفت که درنهایت این عنوان به 

مهدی طارمی از کشورمان رسید. همچنین مهدی طارمی در 

پایان این رقابت ها با 6 گل به عنوان آقای گلی رســـید و سردار 

آزمون با 4 گل در رده دوم این جدول قرار گرفت. 

در این تورنمنت عنـــوان بهترین دروازه بان رقابت ها به ابراهیم 

صالح المخینی از عمان رسید و تیم ملی ازبکستان نیز عنوان 

بازی جوانمردانه را به خود اختصاص داد. نکته جالب اینکه در 

این رقابت ها حسن اکرمی به همراه دو کمک خود یعنی منصوری 

و ظهیری از ایران به عنوان داور حضور داشتند که این تیم داوری، 

دو دیدار مرحله مقدماتی را نیز به قضاوت پرداختند.

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

حمیدرضااسکندری
خبرنگار گروه ورزش


